
MASARYKOVA UNIVERZITA
FILOZOFICKÁ FAKULTA
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Kapitola 1

Úvod

Brněnské HaDivadlo, specifické především svými autorskými hrami, buduje svoji tradici od

roku 1974 a patří k nejosobitějším studiovým divadlům v České republice. Za svoji existenci

prošlo mnoha změnami, které se odrazily na jeho výsledné identitě. Motivací pro divadelní

tvorbu se stali převážně recipienti, kteří podporují její experimentální koncepci.

HaDivadlo vzniklo v Prostějově. V čele se Svatoplukem Válou a dramaturgem Josefem

Kovalčukem se prezentovalo pod názvem Hanácké divadlo. Cesty osudu ho však nasměro-

valy do Brna, kde působilo dvanáct sezon v Kabinetě múz na Sukově ulici. Stísněný prostor

s komorním dojmem divadlo vyměnilo v roce 2004 za bývalé kino ve funkcionalistické bu-

dově postavené Františkem Hrdinou v Alfa pasáži. Nové působiště vyžadovalo rozsáhlou

rekonstrukci. Ta s sebou přinesla mnoho komplikací a personálních změn, které nasvědčo-

vali existenčnímu kolapsu divadla.

Předmětem této práce je zmapovat historiografickou metodou počátky působení HaDi-

vadla, průběh jeho stěhování z Kabinetu múz do Alfa pasáže pomocí metodického bádání

a analytický rozbor jednotlivých inscenací spadajících do projektu tehdejšího uměleckého

šéfa HaDivadla Luboše Baláka, Proměny 20. století.

Práce se skládá ze tří základních kapitol. Stručnou historii, obohacenou fakty o vývoji

HaDivadla, najdete v kapitole první. Druhá kapitola popisuje stěhování spojené s náhlými

změnami organizační strukruty a nelehké začátky divadelního souboru potýkajícího se s

existenční krizí. Třetí kapitola je věnována nové divadelní koncepci Luboše Baláka a pře-

devším inscenacím z cyklu Proměny 20. století, které vznikly v době jeho působení jakožto

uměleckého šéfa HaDivadla.

Východiskem zpracování tématu jsou relevantní prameny nashromážděné z různých

zdrojů. Primárním zdrojem pak byly publikace uspořádané Josefem Kovalčukem, Bylo jich

5 a 1/2: 30 let HaDivadla / I [1974-1989] a kniha HaDivadlo : (hry, scénáře, studie, do-

kumenty), které se svým obsahem staly nejvíce inspirativnímy k aplikaci na naše téma

zejména v ohledu historickém. Jako největší úskalí při zpracování tématu se ukázal nedo-
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statek literárních publikaci. Stěhování divadla a cyklus inscenací Proměny 20. století jsou

záležitostmi nedávné minulosti, a proto ještě nestihly být publikačně zvěčněny. Tento pro-

blém v podobě nedostatku materiálů nám udal směr k metodickému bádání podloženého

informacemi získanými z archivních článků a osobních rozhovorů s dramaturgem HaDivadla

Janem Havlicem. Dále vycházíme z recenzí a kritik v odborných i populárních periodicích.

K utvoření objektivnějších názorů bylo nutné zohlednit i provedení samotných divadelních

představení cyklu Proměny 20. století, scenáristické podklady a fotografie záznamů.

Cílem práce je stručně reflektovat historický vývoj HaDivadla, jeho stěhování do Alfa

pasáže a působení od roku 2004. Dále pak analýza inscenací z cyklu Proměny 20. století.
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Kapitola 2

Historiografický vývoj HaDivadla

od roku 1974

HaDivadlo buduje svoji tradici již přes třicet let. Svou originalitou a jakousi progresí patří

do divadla experimentálního typu, které je výjimečné svojí autorskou dílnou.1 Své působiště

mělo v Prostějově, v prostorách velkého Divadelního sálu Národního domu, který navrhl

architekt Jan Kotěra. O osudu souboru a funkčnosti chtěly rozhodovat tamější úřady. Pr-

voplánově mělo Hanácké divadlo působit pompézním dojmem, absolvovat zájezdy v jiných

městech a konkurovat velkým divadlům s nespočtem hereckých členů nebo se stát divadlem

vzdělávacím, převážně pro děti a mládež s poloprofesionálními herci. Vize úřednických pra-

covníků se neuskutečnily. Divadlo si prosadilo své hypotézy, které však byly v rozporu s

představami vedení města. V čele se Svatoplukem Válou a dramaturgem Josefem Kovalču-

kem svádělo generační divadlo neustále boj o svoji existenci. Soubor divadla byl poskládán

z dvaceti členů z Válova Studia LŠU, amatérských členů nebo hostujících herců z Olomouce

či Uherského Hradiště. Mezi první inscenace patřily hry Štěnice od Vladimíra Majakovski-

jeho, Kubula a Kuba Kubikula od Vladislava Vančury nebo Pramen od Jiřího Wolkera s

úpravou a režií Svatopluka Vály a dramaturgickým zpracováním Josefa Kovalčuka. Roku

1977 zažil divadelní soubor své první stěhování, a to do prostoru poněkud akusticky ne-

standardního přednáškového sálu, opět ale v Kotěrově Národním domě v Prostějově. Mezi

inscenace tohoto období patřila Havárie od Jiřího Švejdy anebo diskutovaná Ekkykléma

1

”
Charakter autorského divadla se projevuje zejména v tom, že se počítá s jednotlivými herci jako se

základními tematickými činiteli tvorby.“ Pod pojmem experimentální divadlo si můžeme představit divadlo,

které nemá vyprávěcí formu, neobsahuje literární příběh a dramatizaci. Především dává důraz na scénografii,

gesta a například taneční složku.

Ve své historii se potýkalo s neujasněným vedením a více či méně úspěšnými hrami. Jeho počátky nebyly

jednoduché a spadají do roku 1974, kdy působilo pod názvem Hanácké divadlo. Zdeněk Hořínek, Poznámky

k herectví divadla, Bylo jich 5 a 1/2: 30 let HaDivadla / I [1974-1989], str. 293
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s vlastním dramaturgickým provedením, inspirovaná motivy Alexandera Bloka a Jiřího

Mahena režírovaná Svatoplukem Válou nebo Komedie o strašlivém mordu ve sviadnovské

hospodě L.P.1715 od Arnošta Goldflama a to podle scénáře Josefa Kovalčuka. V tomto

období vznikl i ustálený herecký tým, který se skládal například z Miloslava Maršálka nebo

Miloše Černouška (vlastním jménem Cyril Drozda). Zlomovým rokem pro divadelní spolek

se stal rok 1979 především kvůli novému divadelnímu zákonu, který způsobil komplikace.

Fungovat mohla pouze taková divadla, která byla spravována krajskými národními výbory.

Celý rok se spekulovalo o postavení HaDivadla, které se v roce 1980 začlenilo do svazku

Státního divadla v Brně a stalo se součástí divadla experimentálního typu, Divadla na pro-

vázku, pod vedením Jaroslava Tučka. Faktem, proč divadlo ustálo tuto situaci, bylo zejména

díky nadšené kritice a návštěvnosti podporujících recipientů. Od tohoto roku HaDivadlo

dostalo příležitost hostovat i v divadlech v jiných městech a utkvělo tak do podvědomí

v divadelním průmyslu. Smýšlení divadla ovlivnila závěrečná práce Josefa Kovalčuka na

DAMU s názvem Autorské divadlo, která zásadně ovlivnila směr HaDivadla.

Od roku 1980 přicházely do souboru další nové tváře, mezi které patřil Mikuláš Pánek,

Jaromíra Mílová a také Jaroslav Kohout, který s divadlem spolupracoval už dříve. V této

době také vznikla inscenace Panoptikum, podle svědectví Nikolaje Vasilijeviče Gogola a

Michaila Jevgrafoviče Saltykov-Ščedrina, ve scénáristické spolupráci Arnošta Goldflama a

Josefa Kovalčuka, která sklidila doposud nevídaný úspěch a historicky byla považována za

inscenaci zlomovou. Roku 1981 se HaDivadlo ztotožňovalo s termínem linie pocitového di-

vadla, pokusem tematicky reflektovat subjekt z pocitového hlediska, například u inscenací

Hra bez pravidel2 a Ztráty a nálezy. Roku 1982 vznikla inscenace - Bylo jich 5 a 1/2 od Ar-

nošta Goldflama a Josefa Kovalčuka, která plně podporovala smýšlení a tendenci odvracet

se od epických schematických divadelních postupů. HaDivadlo chtělo provokovat a evoko-

vat svůj směr k ”poctivému“ divadlu. Na scénu přicházeli opět noví herci, Břetislav Rychlík

nebo Barbora Plichtová a odešel Svatopluk Vála. Roku 1985 končí divadelní působení v

Prostějově a soubor se stěhuje do Brna. Důvody stěhování byly prosté. Úředníci chtěli opět

zasahovat do vedení divadla, což se souboru nelíbilo. Nad odchodem nejvíce jásala nová

garda prostějovských funkcionářů, kteří nesouhlasili s jeho nekonvenčním přístupem. Ha-

Divadlo se s Prostějovem rozloučilo v březnu projektem Dílna Hanáckého divadla, kde bylo

odehráno sedm divadelních her, včetně zkoušky inscenace Útržky z nedokončeného románu.

Působení v Brně HaDivadlo zahájilo v Klubu školství a vědy Bedřicha Václavka, kde

produkovalo svoji činnost tři roky pod vedením Jana Borny, autora hry Střemhlav a Ivy

Klestilosové, která se angažovala na scénáři činohry Dcery národa. Další dočasnou domov-

skou scénu v roce 1988 HaDivadlo zažilo v Obvodním kulturním středisku, dnes známém

2Scénář: Arnošt Goldflam a Josef Kovalčuk (i dramaturgie), režírováno Arnoštem Goldflamem, scéna a

režie: Svatopluk Vála, dramaturgie: Josef Kovalčuk.
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jako Šelepka, na Šelepově ulici v Brně, kde se odehrálo představení Vojcek od autora textu

Georga Büchnera. Prostor ovšem nevyhovoval a po roce ho divadelní soubor opustil. Vznikla

inscenace Výběrové příbuzenstvo, na které HaDivadlo spolupracovalo s Ochotnickým krouž-

kem, se kterým úzce pracovalo i v pozdějším období. V této době vznikla inscenace o vzniku

Československé republiky Rozrazil a stejnojmenný časopis, projekt publicistického Divadla

na provázku a HaDivadla a jeho první vydání O demokracii, do kterého napsal článek i

Václav Havel. Časopis provokoval a pobouřil socialistický systém, a proto byl stáhnut3.

2.1 Hledání nového prostoru

HaDivadlo v roce 1989 hledalo nový prostor pro své působení. Nejprve se zdálo, že najít

vhodný prostor v Brně bude beznadějným pátráním. Divadlo však neztrácelo naděje a

bylo mu nabídnuto hrát v malém sále v centru Brna na Sukově ulici v Kabinetě múz.

Divadelní tým nabídku přijal a do souboru přibyl jako druhý režisér Jan Antonín Pitinský

a začala spolupráce i s Ochotnickým kroužkem. V této době se soubor nezabýval pouze

inscenacemi, ale pořádal různorodé výstavy, autorská čtení, vydávání časopisů aj. Tyto

aktivity stály divadlo mnoho úsilí. První premiéru v novém prostoru HaDivadlo odstartovalo

4. května 1991 inscenací s názvem Lidská tragikomedie Ladislava Klímy. V roce 1992 odešel

z divadla Jan Antonín Pitinský a režisér Arnošt Goldflam. Na scénu se uvedl muzikál v retro

stylu, Hvězdy na vrbě. V roce 1996 se uměleckým šéfem stál David Jařab ve spolupráci s

Ivou Volánkovou. Po odchodu Josefa Kovalčuka převzal místo dramaturga Luboš Balák.

Vedoucí pozice obsadili Břetislav Rychlík, Janoš Krist a Miloš Černoušek. V roce 1999 se

stal uměleckým ředitelem Jiří Pokorný.

35. ledna 1989 byl Rozrazil opět vydáván.

10



Kapitola 3

Přestěhování HaDivadla do Alfa

pasáže

HaDivadlo působilo dlouhá léta v Kabinetě múz na Sukově ulici v nebytových prostorách

České pojišťovny. Tyto prostory, ačkoli famózní, z hlediska umělecké perspektivy, se staly

pro herecký tým stísněnými. Kapacitně omezené hlediště a malé herecké zázemí byly pro

celý divadelní soubor problémem. Divadelní prostor navíc nesplňoval normy evropské unie,

a to se stalo konečným impulzem pro rozhodnutí HaDivadla, že Kabinet múz definitivně

opustí. Nabídla se možnost přestěhovat se do bývalého kina Alfa v multifunkčním domě Alfa

pasáže na Poštovské ulici, která slibovala vše, co v Kabinetě múz HaDivadlu chybělo, tudíž

nabídky využili. Přeměna kina v divadelní scénu znamenala ovšem nutnou rekonstrukci

podzemních prostor v pasáži. Rekonstrukcí se mělo získat především dostatečné kapacitní

hlediště pro diváky, které mělo být dvojnásobně větší než v předešlém Kabinetu a to z

původních sedmdesáti až na sto čtyřicet míst, šatny pro hosty, foyer s barem a možností

občerstvení v průběhu přestávek nebo po závěru představení, vlastní pokladnu a kancelářské

prostory pro administrativní práci. Proměnu kina v divadlo převážně financoval majitel a

dědic Alfa pasáže, vnuk stavitele Františka Hrdiny, Vladimír Hrdina (viz příloha C). Částka,

která na rekonstrukci byla použita se pohybovala do výše přes deset milionů korun. Další

potřebný finanční obnos pro HaDivadlo zajistila zvýšená dotace dvou milionů korun od

Magistrátu města Brna, která pokryla i náklady na technické zařízení. Ekonomické hledisko

tedy bylo zaručeno, tudíž se plány pomalu stávaly realitou.

11



3.1 Chronologické zmapování stěhování a změny v organiza-

ční struktuře

Už v září roku 2002 se horlivě diskutovalo o tom, že se HaDivadlo musí přestěhovat. V

Kabinetu múz na Sukově ulici soubor dokončil svoji dvanáctou sezonu. Tehdejší umělecký

šéf Jiří Pokorný, hlavní iniciátor přesunu do nového prostoru, vedl divadlo od března 2001.

Zasloužil se o výbornou týmovou spolupráci, ale pod jeho vedením z divadla vymizely au-

torské texty z dílny HaDivadla, tolik typické specifikum pro toto divadlo. Jiří Pokorný

razil zcela odlišnou dramaturgii než byla doposud v inscenacích známa. Motivoval ho žánr

In-yer-face theather1, známější u nás pod pojmem Coolness2. Jeho vizí bylo přiblížit divá-

kům zahraniční texty a inovovat repertoár. Novinkou v Kabinetě múz se stala představení

v dopoledních hodinách pro středoškoláky. Po odchodu z Kabinetu múz Jiří Pokorný s

celým dvanáctičlenným divadelním týmem čekal na rozhodnutí brněnských zastupitelů z

Magistrátu města Brna, v čele s vedoucím odboru kultury Martinem Reissnerem. Navýšení

rozpočtu měli schválit právě oni a v prosinci téhož roku ”vyřknout ortel“ nad HaDivadlem.

Nutnost se přestěhovat do větších prostor s sebou však neslo i oběti, a to v připravova-

ných titulech. HaDivadlo v roce 2002 uvedlo pouze tři novinky. Jedna z inscenací, která

slavila v té době velký úspěch, byla činohra od švýcarského dramaturga Ursa Widemera

zvaná Top Dogs, která byla přeložená Jitkou Jílkovou a Romanem Olekšákem. Inscenaci

dramaturgicky zpracovala Valeria Schulzová a režíroval ji Jiří Pokorný. Herecké obsazení se

skládalo například z Tomáše Matonohy, Romana Slováka nebo Lenky Zagotové. První pre-

miéra se uskutečnila 8. listopadu roku 2002. Děj divadelní hry přiblížil recipientovi situaci

propuštěných, v minulosti ovšem vysoce postavených, manažerů, kteří se setkali s úskalím

hledání nové práce. HaDivadlo za inscenaci Top Dogs získalo několik ocenění - CENA MAX

festivalu německého divadla za rok 2003, cena festivalu Temous Art 2004 za režii Jiřího

Pokorného a cena poroty festivalu Kopřiva 2004.

Divadelní soubor s několikaletou tradicí se dočkal plnohodnotného divadelního prostoru,

protože Magistrát města Brna schválil a plně podpořil rozvíjení HaDivadla v ”novém“. Po

odchodu HaDivadla z Kabinetu múz byl prostor neobsazen. Na nebytové prostory banky, za

které odpovídal referent České spořitelny Lubomír Juroš bylo vyhlášeno konkurzní řízení,

ze kterého měl vyjít odpovídající kandidát. Zvítězilo Divadlo v 7 a půl a v listopadu roku

1Tento divadelní žánr vznikl ve Velké Británii v 90. letech 20. století. Jeho průkopníci, jako Mark Ra-

venhill, Sarah Kane nebo Anthony Neilson, ukazují ve svých hrách, jak může být divadlo agresivní, dokáže

provokovat a ukázat divákovi až kam se dá zajít bez jakýchkoliv hranic.
2Coolness nebo ještě ostřeji řečeno dramaturgie

”
krev a sperma“, který ve svých inscenacích použil.

Například inscenace Faust je mrtvý (premiéra 25. října 2000) od autora Marka Ravenhilla Faust, byla toho

důkazem. Definici tohoto žánru vystihl anglický kritik a vysokoškolský pedagog Aleks Sierz ve své knize In-

Yer- Face Theatre.
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2003 začalo novou sezonu v Sukově ulici.

V roce 2003 si lidé, kteří procházeli pasáží, mohli povšimnout nápisu na dveřích bývalého

kina Alfa, který zněl: ”HaDivadlo od září 2003 v pasáži Alfa!“ V té době ovšem nikdo

netušil, jaké nastanou komplikace. Jelikož divadelní soubor nedostal stavební povolení řádně

v termínu, tak ani slibovaná rekonstrukce nezačala dle smluveného data. Divadlo sezonu v

září nezahájilo. Důvodem kolapsu časového harmonogramu se staly bezpečnostní podmínky,

které nesplňovaly standardní evropské normy. Koncem října, před otevřením divadla v Alfa

pasáži herci odehráli tři představení v loutkovém divadle Radost pro sociálně a zdravotně

postižené děti. Husa na provázku3 poskytla HaDivadlu dočasný prostor ke hraní na své

domovské scéně, v domě Pánů z Fanalu na Zelném trhu a odehrány tam byly inscenace Top

Dogs a Čechovy Tři sestry.

Architekti projektu rekonstrukce HaDivadla v památkově chráněné stavbě Tomáš Rusín

a Ivan Wahla svůj úkol, z bývalého kina přebudovat prostor na plně funkční divadelní scénu

dokončili o dva měsíce později, a to dne 15. listopadu 2003. Oba architekti prostor sice

inovovali, ale absolutně nezhatili plán co nejméně se oddálit původní podobě podle přání

pana Hrdiny. A to díky tomu, že se drželi principu architekta Bohuslava Fuchse, který ve

třicátých letech Alfu Pasáž navrhl s výraznými prvky funkcionalismu. Konečný výsledek

designu divadelní scény splňoval účel a byla podržena jeho jedinečnost - vysoké stropy,

černé stěny, mobilní hlediště a variabilní podium. V té době HaDivadlo zrovna pracovalo

na nové inscenaci Hrdinové, které ovšem nemělo žádnou spojitost s panem Hrdinou, jenž

projekt financoval. Představení mělo být součástí festivalu Otvírák, kterým HaDivadlo mělo

zahájit svoji činnost na novém působišti. Na tomto festivalu diváci shlédli také představení

Příběhy obyčejného šílenství4 ve spolupráci s herci pražského Dejvického divadla.

Vše nasvědčovalo tomu, že ”režie“ stěhování nebude problémová, ale premiéra plánovaná

na 15. listopadu se opět nekonala a to kvůli zásadní závadě na interiéru. Kolaudační komise

odmítla vydat povolení kvůli protipožárním dveřím. Tento fakt velmi rozčílil architekta

Tomáše Rusína, kterému se nelíbila spolupráce se stavební firmou. Rozčarován však byl

i umělecký šéf Jiří Pokorný. Veškeré přípravy, medializace, vyprodané lístky se tak staly

zbytečností a nešťastní herci, kteří s touto skutečností nepočítali, byli zklaumáni. Termín

druhé kolaudační komise byl naplánován na 19. prosince. Herci po celou dobu zkoušeli v

Divadle Husa na provázku a opět čekali na to, kdy zahájí svoji činnost v ”novém“.

Dne 28. a 29. prosince 2003 konečně herecký soubor nastoupil na
”
divadelní prkna“

v Alfa Pasáži. Diváky uvítal hrou Tři sestry od Antona Pavloviče Čechova. Šlo spíše o

3Divadlo HaDivadlo spadá ještě společně s divadlem Husa na provázku a s Divadlem U stolu do spo-

lečenství CED, kde je až doposud ředitelem Petr Oslzlý, který má rozhodovací funkci ve vývoji těchto tří

divadel.
4Černá komedie od dramatika, režiséra a scénáristy Petra Zelenky.
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dodržení slibu, že sezonu zahájí v roce 2003. Rok 2003 měl i historickou spojitost s celým

prostorem Alfa pasáže, jelikož se psal sedmdesátý rok od výstavby celé budovy Františkem

Hrdinou, dle návrhu Bohuslava Fuchse. Tolik promyšlený a diskutovaný Otvírák byl připra-

ven na oficiální premiéru, a to dne 10. ledna 2004. Před Otvírákem divadelní tým odehrál

i Top Dogs a Faust - Faust je mrtvý od britského dramatika Marka Ravenhilla, který je

znám například hrou Shopping and fucking a spadá do žánru coolness.

3.2 Nová scéna v Alfa pasáži

Pojem
”
Nová éra“ by se mohla nazvat období nastěhování a iluzí HaDivadla. Z malého

komorního divadla, které nepostrádalo kouzlo intimity, se přesunulo do sálu dvakrát tak

většího, než bylo zvyklé. Změna adresy a nové prostředí zásadně ovlivnilo další postup

HaDivadla. Především nastal boj o každého diváka. Zvyk naučit recipienty navštěvovat

divadlo na novém působišti, seznámit je se s generačními změnami herců, vymyslet, jak

si získat publikum pomocí propagace, to vše mělo HaDivadlo před sebou. To, že se bude

jednat o dlouhodobý proces bylo zřejmé, a sám dramaturg Jan Havlice připustil5, že tato

nelehká situace trvá doposud. Inovace prostoru zprvu přiváděla do rozpaků i samotné herce.

Jako nesnadný úkol se ukázala souhra s akustikou, kdy jim kvůli velkému prostoru nešlo

příliš rozumět a také samotné sehrání divadelního týmu s novými kolegy6.

Když už vše vypadalo slibně, HaDivadlo zažilo další ránu a to v podobě odchodu umělec-

kého šéfa. Před kompletním zahájením se umělecký ředitel Jiří Pokorný rozhodl opustit

divadlo a odejít do Prahy spolupracovat s Divadlem Na zábradlí. Pro celý divadelní tým

to byl nečekaný šok a zklamání. Napjatá atmosféra kvůli čtyřikrát přesunuté premiéře se

umocnila a prvotní nadšení z novinek a z brzkého Otvíráku byla pryč. Na místo uměleckého

ředitele nastoupila Valerie Schulzová, režii zastupovala Oxana Smílková7.

O problémech se začala zajímat média a HaDivadlo se stalo diskutovanou institucí v

divadelním světě. Neskrývané polemiky o možném zániku souboru byly pravděpodobné.

Divadelní kritik Milan Uhde se o situaci zajímal a vyjádřil své teze prostřednictvím Di-

vadelních novin.8 V článku plně podporoval HaDivadlo a vyzdvihoval jeho počátky, ale

5Osobní rozhovor s Janem Havlicem.
6Nastoupila nová garda v podobě Jany Plodkové, Jakuba Žáčka, Marka Pospíchala a Václava Neužila.
7Oxana Meleshkina – Smilková, narozena 1955 v Kyjevě, herečka, režisérka, výtvarnice. Vystudovala

Kyjevský státní institut divadelního umění, 1979 založila Kyjevské divadlo poezie, 1984 absolvovala obor

režie v Moskvě na Akademii dramatických umění, režírovala v MCHATu, v Divadle Komedie v Moskvě,

od roku 1994 se stala uměleckou vedoucí AUTR
”
Evropa – dům umění“, od roku 1996 trvale žije v České

republice.
8Milan Uhde se narodil 28. července 1936 v Brně. Je významným dramatikem, prozaikem a angažoval se

i v politice. Vystudoval obor čeština – ruština na Filozofické fakultě v Brně. V dnešní době externě vyučuje

na Janáčkově Akademii múzických umění v Brně a v Praze na Literární akademii. Mezi jeho nejznámější
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zároveň se obával zániku kvůli stagnaci herců nad novým uměleckým šéfem a nečekaným

odchodem Jiřího Pokorného. Argumentoval, že divadlo bylo institucí se skvělou tradicí,

které ovšem nebude schopno navázat na svoji koncepci, a proto se nejspíše stane zcela ne-

funkčním. Dodal, že by se nejednalo o ojedinělý jev, kdyby HaDivadlo zaniklo a místo něj

se zrodilo zcela nové divadlo. Milan Uhde9: ”Normální by bylo, aby mrtvé divadlo zaniklo

a zrodilo se nové. Jenže to není tak jednoduché. Sezona neskončila, dotace je do konce

června přičtena HaDivadlu, a tak nový soubor začne pod novým názvem. Kdoví, zda pod

ním nebude pracovat i nadále.“ (viz část rozhovoru v příloze B)

Umělecká šéfka Valerie Schulzová se neosvědčila. Nedokázala spolupracovat s herci, a

proto z funkce odstoupila. Navíc očekávaná premiéra inscenace Hrdinové dopadla neslibně

a ”stahování mračen“ nad HaDivadlem pokračovalo. Inscenace byla hrána pouze jednou.

Recipienty natolik neuchvátila, proto musela být stažena z repertoáru a její premiéra byla

zároveň i derniérou. Divadlo tedy nemělo uměleckého šéfa, zato nemilé začátky.

Ředitel a hlavní činitel v rozhodovací funkci Centra experimentálního divadla10 Petr

Oslzlý, byl nucen pohotově jednat a obsadit na místo Valerie Schulzové náhradního umělec-

kého šéfa. Stal se jim děkan brněnské fakulty JAMU Josef Kovalčuk, který s divadlem již

spolupracoval v jeho počátcích. Nabízela se však otázka, zdali je možné stoprocentně být

na obou místech zároveň, plnit úkoly spojené s fakultou JAMU a přesto být kvalitním

uměleckým šéfem HaDivadla. V tisku vyšel článek o výpovědi Petra Oslzlého. Definoval

situaci jako dočasnou, která v budoucnosti ustane a HaDivadlo bude opět fungovat. Zá-

roveň přiznal, že je z části odpovědný za krizi, zejména v personálních otázkách (viz část

rozhovoru v přílohách).11

Josef Kovalčuk obnovil činohru Lidská tragikomedie od Ladislava Klímy. Hra pojedná-

vající o pěti studentech gymnázia, kteří si na maturitním večírku slíbí, že se pokusí splnit

své životní sny. Po dvaceti letech se setkávají opět a diskutují, zdali se jim jejich představy o

životě naplnili. Tato hra společně s komorními inscenacemi od Arnošta Goldflama, dokázala

upoutat diváky a zlepšila se i ekonomická situace v divadle. Bohužel Josef Kovalčuk i přes

tento úspěch převzal funkci ve chvíli, kdy v divadle po Jiřím Pokorném vládly nepokoje.

HaDivadlo získalo sice svoje nové a stálé působiště, o které tolik usilovalo, ale organizační

díla patří Balada pro banditu, inscenována v Divadle Husa na provázku už z roku 1974 nebo Pohádka máje

z roku 1976. Hudbu k oběma inscenacím složil Miloš Štědroň
9Milan Uhde se narodil 28. července 1936 v Brně. Je významným dramatikem, prozaikem a angažoval se

i v politice. Vystudoval obor čeština – ruština na Filozofické fakultě v Brně. V dnešní době externě vyučuje

na Janáčkově Akademii múzických umění v Brně a v Praze na Literární akademii. Mezi jeho nejznámější

díla patří Balada pro banditu, inscenována v Divadle Husa na provázku už z roku 1974 nebo Pohádka máje

z roku 1976. Hudbu k oběma inscenacím složil Miloš Štědroň.
10Zkratka CED
11Oslzlý, Petr - Mareček, Luboš. Petr Oslzlý: Krize v HaDivadle byla dočasná, přichází oživení, Mladá

Fronta Dnes, 2004, roč. 15, č. 109, s. C/6. – 1. fot. – 1210-1168, 20040511
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struktura se opět rozpadla. HaDivadlo zažilo vystřídání tří uměleckých šéfů v jednom roce.

Začaly vrcholit neshody i mezi herci. Odmítali nastudování inscenací ruské režisérky

Oxany Smílkové. Vyvrcholení napjaté atmosféry způsobila hra s názvem Hamlet, která se

nakonec odehrála 5. března 2004. Do této tíživé situace se začal rozpadat i stálý herecký

tým.

Neustálé změny vedení rozčarovalo herce natolik, že téměř třetina souboru odešla. Od-

chod členů ze souboru jako Tomáše Matonohy, Marka Daniela, Mariany Chmelařové, Ivy

Volánkové a Josefa Poláška, HaDivadlo pořádně rozhodilo. Ze stálých členů v souboru zůstal

Miloslav Maršálek, Cyril Drozda a Marie Ludvíková, kteří se připojili z Ochotnického krou-

žku, když ještě divadlo působilo v Kabinetě múz. Dále Ján Sedal, Roman Slovák a Jakub

Žáček spolu s Janou Plodkovou, kteří do divadla nastoupili v roce 2003.

Bojkotováním hry Hamlet, kterou stálí herci hrát nechtěli, musel Josef Kovalčuk při-

jmout čtyři nové členy z olomouckého divadla Tramtárie, Petra Jarčevského, Petra Tlustého,

Romana Grozsmana a Michala Zetala a také čerstvého absolventa z brněnské Janáčkovy

akademie múzických umění (JAMU) Jakuba Šmída, což v závěru způsobilo další fiasko.

Nešťastné obsazení, leč talentovaných absolventů Divadelní fakulty JAMU a spolupráce s

mladšími ročníky z fakulty se nezdařila.

Krize v divadle předpovídala opět velký boj o každého diváka. Inscenace, které se ode-

hrály od stěhování byly velmi rozpačité a spíše neúspěšné. Nestabilita a neshoda v celém

souboru měla dočinění s tím, že se Josef Kovalčuk po devíti měsících rozhodl HaDivadlo

opustit. Tehdejší manažerka HaDivadla Zuzana Skováková uvedla, že hlavním důvodem

byly přetrvávající zdravotní problémy uměleckého šéfa.12. Rezignaci podal 11. ledna 2004.

Po rezignaci Josefa Kovalčuka začala panovat v hereckém týmu rebelie. Herci se doža-

dovali průbojnějšího uměleckého šéfa. Neshody s ruskou režisérkou Oxanou Smílkovou vy-

ústily k odporu na spolupráci inscenací s ní spojené, ačkoli ještě před vzdáním se funkce

s ní Kovalčuk plánoval hru Višňový sad, která se z tohoto důvodu nekonala. Volné místo

uměleckého ředitele dočasně zastoupil Petr Oslzlý (viz část rozhovoru v příloze D).

HaDivadlo mělo za sebou několik problémů a neobsazenou organizační strukturu. Je

tedy pochopitelné, že v době krizové situace bylo HaDivadlo na konci svých sil, avšak i tato

úskalí mohla být impulzem k tomu, nevzdávat se a vytvořit si novou existenční identitu.

3.3 Konkurzní řízení, nástup Luboše Baláka

Petr Oslzlý ve funkci setrval krátkou dobu a společně s Magistrátem města Brna, odborem

kultury, podal návrh na konkurzní řízení o nového uměleckého šéfa a režiséra. Návrh byl

12Polcarová, Simona. HaDivadlo je bez šéfa a bez Višňového sadu, Rovnost, 2005 roč. 15, č. 39 (20050216),

s. 23
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přijat a první výběrové kolo proběhlo v týdnu od 7. do 13. března 2005. Komise, která

rozhodovala o nejvhodnějších kandidátech, se skládala z šesti divadelních teoretiků a prak-

tiků, jako byl Petr Oslzlý, Milan Uhde a z příslušných členů magistrátu. Koncepce týmové

spolupráce Luboše Baláka jako dramaturga společně s režisérem Ondřejem Elbelem zau-

jala komisi nejvíce, tudíž konkurz vyhráli. Do konkurzního řízení se přihlásil také Břetislav

Rychlík a Zdeněk Plachý nebo vydavatel Petr Minařík, kteří ale neuspěli. Koncepce musela

obsahovat úvahu na celkové vedení divadla a vše k němu související. Návrh divadelního

plánu, zamyšlení, jakým směrem by se mělo divadlo ubírat ve smyslu tvorby, konkrétní

umělecký program a naznačení dramaturgického záměru. Dalším kritériem plnohodnotného

projektu bylo také to, kdo se z dvojice stane uměleckým šéfem, režisérem a dodání soupisu

konkrétních jmen uměleckého souboru.

3.4 Balákova funkce v HaDivadle

Luboš Balák nastoupil do své funkce uměleckého šéfa HaDivadla v sezoně 2005/2006 v létě.

Mezi jeho povinnosti patřila mimo dramaturgického plánu také administrativa a finanční

stránka HaDivadla.

Jeho tvorba v HaDivadle byla specifická a dá se rozdělit na dvě roviny. První rovinou se

stala jeho autorská práce (Fanouš a prostitutka, Kluzká plocha, aj.). Do druhé roviny patřila

dramatizace Cult fiction13. Luboše Baláka fascinovaly kultovní romány ”spodního proudu“.

Boční, pozapomenutá a okrajová díla mu byla inspirací například k inscenaci Sloní Muž o

životním dobrodružství Josefa C. Moricka.

3.5 Luboš Balák, stručně o jeho tvorbě

Dramaturg Luboš Balák se narodil 22. června 1970. Na Janáčkově Akademii múzických

umění absolvoval obor divadelní dramaturgie. V HaDivadle poprvé působil jako dramaturg

už v 90. letech. V roce 2001 se stal uměleckým šéfem Divadla Husa na provázku. Od sezony

2005/2006 nastoupil do HaDivadla jako umělecký šéf. V Divadle Husa na provázku byl

vystřídán Vladimírem Morávkem.

Balák se věnuje psaní divadelních her. Jeho tvorbu mohli diváci zhlédnout v několika

divadlech, zejména v Brně a to v HaDivadle, ve Studiu Marta a také v Divadle v 7 a půl.

Mimo brněnskou scénu působil kupříkladu v Ostravě v divadle Petra Bezruče. To, že jeho

tvorba byla plodná, dokazovaly i výhry v divadelních soutěžích. V roce 1994 získal 3. místo

13Cult fiction je předmětem nekritického, často vysloveně nadšeneckého obdivu jisté skupiny čtenářů –

jedna z mnoha definic Cult Fiction psaná britskými a americkými médii. U nás se objevuje od 60. let 20.

století a to zejména v kritice filmu a hudby a později v kritické reflexi v literatuře, ovšem význam termínu

je pořád rozpačitý a zmatený. Za spisovatele cult fiction v České republice byl považován Milan Kundera.
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v soutěži Nadace Alfréda Radoka14, za inscenaci Smrt Huberta Perny. O rok později byl

oceněn na festivalu začínajících dramatiků v Austrálii, Townsville, kde zabodovala jeho

hra Fanouš a prostitutka, která byla prvně uvedena v roce 1995 ve studiu Marta. Úspěch

slavil i jeho Komediograf, který byl hrán čtyři roky v HaDivadle a nyní účinkujícím hercům

divadlo pouze pronajímá prostor pro hostování, protože spadá pod agenturu Zlatá loď.

Komediograf se inspiruje zejména humorem Vlasty Buriana nebo Jaroslava Haška. Jde o

formu kabaretu plného písní, klaunských čísel a žertovných grotesek, na které svoji poetikou

navazoval Madhouse!. Luboš Balák také obnovil večery Café ve Studiu (viz níže). Dalším

počinem Luboše Baláka se stal cyklus představení Proměny 20. století, které jsou spojeny

v dramaturgickou linii.

Luboš Balák ukončil spolupráci s HaDivadlem v únoru 2010 a na jeho místo byl Petrem

Oslzlým obsazen umělecký šéf, režisér Marián Amsler. Nyní Luboš Balák spolupracuje s

ostravským Divadlem Petra Bezruče, kde se realizuje v režisérské funkci.

3.6 Studio – specifikum HaDivadla

Studiovými divadly můžeme rozumět divadla, která se odlišují především tím, že mají svým

způsobem záměrně neujasněný žánr. Důležitými prvky samotné inscenace pro divadlo stu-

diového typu se staly informace a okolnosti, které formovaly její vznik a aktéři, kteří na

inscenaci pracovali. Studiovým divadlem se stala převážně autorská divadla a divadla, která

mají ve svých prostorech utvořeno Studio, kde se pořádají často experimentální inscenace,

například inscenace jednoho herce. Studiové divadlo bere hlavní zřetel na autorskou tvoři-

vost, není pro něj prioritně podstatná bezchybná technika. Mezi studiová divadla patří

Divadlo Ypsilon, Husa na provázku a také HaDivadlo, aj.

Prvotní nápad pro vznik Studia, v týmu HaDivadla, vzešel už v Kabinetě múz, který

úzce spolupracoval s Ochotnickým kroužkem a to od roku 1991. Jan Antonín Pitinský, v té

době umělecký ředitel, rozhodoval o výběru témat, aby vznikl zajímavý umělecký program.

Jednalo se převážně o výstavy obrazů, malé koncerty, křest nových knih a podobně. Tyto

komorní akce se nazývaly Café a většinou se na nich scházeli přátelé HaDivadla. Večerní

program Café vždy patřil nějaké osobnosti, která si svůj program zorganizovala podle svých

představ. Výtvarníci, spisovatelé, zpěváci, měli vždy ”volnou ruku“, jak si svůj večer zor-

ganizovat. K improvizaci představení měli možnost i diváci, kteří se mohli zúčastnit tohoto

”komponovaného večera“ třeba diskuzí.

V sezoně 2007/2008 umělecký ředitel Luboš Balák obnovil večery Café v Alfě. Jedná

14Cena Alfréda Radoka je vyhlašována každý rok za umělecké počiny v českém divadle už od roku 1992.

Cena se uděluje podle nejvyššího počtu hlasů v anketě mezi kritiky. Anketu již tradičně sestavuje časopis

Svět a divadlo (SAD).
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se o komorní, jednorázové projekty, myšlenkově identické nejen s názvem Café v Kabinetě

múz. Ve Studiu se odehrávají i malé inscenace, kterým dramaturgický plán, jako u Café

nechybí (Modelka XXL aneb moje stehna v proklatém detailu).

3.6.1 Café ve Studiu

Jako příklad můžeme uvést Café Simony Pekové, herečky HaDivadla, která svůj večer obo-

hatila o promítání filmu od mladého režiséra Jakuba Vítka Na dunách a recitaci nové

členky HaDivadla Petry Bučkové. Dále aktuální Café Graham, věnováno křtu nového CD

dua Palagrachio, Petra Grahama a Ivana Palackého. Jako příklad malé inscenace ve Studiu

uvádíme inscenaci jedné herečky s názvem Modelka XXL aneb moje stehna v prokletém de-

tailu, kde exceluje Vanda Koblížková. Inscenace jsou kapacitně omezené pro čtyřicet diváků

a herecké obsazení se skládá nejvíce ze tří herců. Trvání představení nepřesahuje 45 až 60

minut.

3.6.2 Autorství HaDivadla – dramaturgie témat nikoli titulů

Faktem, kterým HaDivadlo potvrzuje svoje autorství je jeho dramaturgie témat a nikoli

titulů. Nejprve vzniká téma, které nějakým způsobem reflektuje společnost a dění s ní spo-

jené, a pomocí uměleckých prostředků je zařazeno do hlubších souvislostí. Jakmile vznikne

konkrétní téma, které se však postupem času dotváří, hledají se díla s ním spojená - jedná

o literární díla či divadelní hry. HaDivadlo je proslulé svým autorstvím, takže jakmile je

téma vyřešené, hra se teprve píše. Inspirací jsou, jak už řešené tematicky spojené, už vzniklé

”věci“, anebo se napíše nová autorská hra, na které se podílejí herci kolektivně. Potom teprve

vzniká scénář. (pozn.: rozhovor s dramaturgem HaDivadla Janem Havlicem, viz přílohy).

Tímto stylem vznikaly inscenace z cyklu Proměny 20. století.
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Kapitola 4

Proměny 20. století

Osm inscenací nazvané Proměny 20. století patří do dramaturgické linie, která vznikala

přes tři roky. Tento cyklus stopuje kontinuální témata z nadhledu ”Hadivadelní optiky“

na uplynulých sto let, které byly nabité přelomovými událostmi a formulují náš dnešek.

Každému desetiletí HaDivadlo věnovalo jednu inscenaci, která zaznamenávala atmosféru

dané doby. Proměny 20. století se staly dramaturgickou linií. Stopovaly určité téma, které

bylo konkrétně pojmenováno a časově se celý cyklus inscenací ”protáhl“ do několika sezon.

Tyto divadelní hry měly společné časové zařazení. Dále ideu zaznamenat události, které

se nějakým způsobem staly závratnými, ať se jedná o revoluce, politiku nebo nové objevy.

Další spojitostí inscenací Proměny 20. století bylo autorství nápadu Luboše Baláka, který

s vizí tohoto projektu přišel a zrealizoval ho. Po řádném promyšlení konkrétního tématu

každé z inscenací se vytvořila hra nová nebo byla přetvořena ze starší hry, která byla s

myšlenkou divadelního počinu nějak spojena. Témata vznikala ve větším kontextu, a proto

například spojitost divadelní hry Doma u Hitlerů aneb Historky z Hitlerovic kuchyně a hry

Extase byla tematicky vzdálenější. Souvislost jsme však mohli najít u her Ucho a Bohnice

aneb Člověče, nezlob se, které měly podobný podtext a rysy – komunismus, dramaturgie.

Dramaturgickou linií můžeme chápat například i projekt Vladimíra Morávka, který

zinscenoval v Divadle Husa na provázku cyklus her Sto roků kobry na motivy románů od

Fjodora Michajloviče Dostojevského.1 Společným rysem v projektech byla jejich postupná

tvorba v delším časovém období. Odlišnost naopak spočívala v dramaturgickém pojetí.

HaDivadlo utvořilo jednotné téma, které spojovalo více her od různých autorů, zatímco

Divadlo Husa na provázku zpracovalo svůj projekt podle her jednoho autora.

80. léta Černá sanitka, byla první inscenace z dramaturgického cyklu Proměny 20.

století. Jak už bylo řečeno, inscenace nevznikaly chronologicky, takže jednotlivá představení

nebyla seřazena časově a odehrány byly taktéž zpřeházeně. To znamenalo, že po Černé

1Jednalo se o romány Zločin a trest, Idiot, Běsi, Bratři Karamazovi
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sanitce, která ukazuje dobu v 80. letech, byla hrána hra Doma u Hitlerů aneb Historky z

Hitlerovic kuchyně z dob 40. let.

Od 24. -29. května 2009 HaDivadlo vytvořilo festival, který během těchto pěti dnů

uvedl všechny inscenace spadající do Proměn 20. století. Některá představení tímto dnem

zahájila svoji derniéru a to například hra s názvem Pařeniště. Diváci tak mohli v tomto

týdnu shlédnout všechny etapy minulého století a po skončení inscenací se zúčastnit pořá-

daného večírku s názvem 90. léta: Večer česko-slovenského přátelství ve foyer v podzemních

prostorech Alfa pasáže.

Níže uvedená představení jsem vesměs všechna viděla, inspirovala jsem se programem

Proměny 20. století a rozpomenula dojmy z divadelních her pomocí nahlédnutí do některých

scénářů (Extase, Ucho, Bohnice aneb Člověče, nezlob se). Přečetla jsem spoustu recenzí a

kritik buď z novinových článků, časopisů, nebo z internetu a v neposlední řadě jsem o nich

diskutovala s dramaturgem Janem Havlicem (viz rozhovor v příloze E).

4.1 80. léta, Černá sanitka

Režie a výprava - Marián Amsler

Dramaturgie - Luboš Balák

Hudební spolupráce - Ondřej Maňák, Mario Buzzi

Herecké obsazení - Petra Bučková (Ilona Barath), Marián Chalány, Jiří Hájek, Kamila

Kalousová, Marek Pospíchal, Tereza Richterová, Jana Plodková a Roman Sovák

Derniéra - 23. dubna 2008

První hra, Černá sanitka, která z dílny HaDivadla vzešla, měla premiéru 17. června 2007

a byla napsána na motivy knihy etnologa Petra Janečka s názvem adaptace Černá sanitka a

jiné děsivé příběhy. Tato publikace obsahuje 136 pověstí od 60 různých českých vypravěčů,

kteří čtenářům barvitě popisují historky, které v 80. letech 20. století, díky informační

deformaci, s nadšením lidé tradovali a stali se nejlépe jim samotným nebo v okruhu jejich

důvěrně známých. Tyto anekdoty, fámy a klepy ve stylu ”jedna paní povídala“ zaujaly

Luboše Baláka, který se rozhodl z úsměvné knihy napsat divadelní hru a zmapovat tak

mýtotvorbu doby s režisérem Mariánem Amslerem.

V časech socialistického Československa byly nijak nepodložené informace pro občany

věrohodnější, než informace z médií, které byly kontrolovány socialistickým režimem. Šeptalo

se, že Černá sanitka v noci odváží mrtvé nedobrovolné dárce orgánů, kde na západních kli-

nikách budou nemilosrdně rozřezány v pitevnách. Tyto a další zpopularizované, banální,
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nepodložené a mnohdy děsivé příběhy tvůrci HaDivadla do hry zakomponovali, a to ve

stylu kabaretního dvouapůlhodinového představení.

V inscenaci se odehrály historky o ”tvrdolínu“ z coca-coly, deviantovi, který mladým

dívkám vpichuje kyselinu do ledvin, o prášku do pečiva s obsahem popelu jedné mrtvé staré

paní. Groteskní příběh byla i historka o vysátých banánech vzácnými hady nebo zmizení

ženy z tramvajového ostrůvku, který byl podemlet vodou. Scéna byla hravá a po každém

příběhu zazněla zpívaná píseň na half playback.

Výhrady a kritický pohled publicisty a redaktora kultury Mladé fronty Dnes, Luboše

Marečka, ještě před premiérou neskrývaly zklamání a mohly ovlivnit budoucí recipienty.

Podle jeho názoru Černou sanitku pokazila žánrová neujasněnost, možné generační nepo-

chopení a vyslechnutí spousty populárních špatně odezpívaných písní, než recipient dojde

k náznaku pointy. V podstatě označil celé představení za středoškolsky rozvernou besídku2.

Myslím si však, že experiment vůbec prvního kabaretu s úsměvným podtextem a obsahem

městských moderních legend stojí za pozornost a utvoření subjektivního názoru každého z

nás. Hrou, která byla uvedena vzápětí po Černé sanitce, byla hra v pořadí druhá, s názvem

Doma u Hitlerů, aneb Historky z Hitlerovic kuchyně, která se pyšní řádným ostrovtipem.

4.2 40. léta, Doma u Hitlerů, Historky z Hitlerovic kuchyně

Režie - HaDivadlo

Úprava textu a dramaturgie - Luboš Balák

Scéna - Marián Amsler, Luboš Balák

Výtvarná a odborná spolupráce - Miroslav Kumhala

Kostýmy - Kateřina Kumhalová

Výběr hudby - Karel Hanák

Herecké obsazení

Adolf Hitler: Petr Jeništa j.h.

Eva Braunová: Jana Plodková j.h.

Magda Geobbelsová: Simona Peková

Joseph Goebbels: Marián Chalány

J. V. Stalin a Hermann Goring: Martin Siničák (Roman Slovák)

2Mareček, Luboš. Černá sanitka skřípe (a porno s Kornem nebude). [online ] 2007 [cit. 1. září 2007].

Dostupné z <http://kultura.idnes.cz/divadlo.asp?c=A070831 105314 divadlo off>.
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Heinrich Himmler: Jiří Hájek

Sekretářka Johanka: Kamila Kalousová

Helmut Goebbels: František Kumhala

Čtyřicátým létům byla věnovaná druhá hra se sarkastickým podtextem, Doma u Hitlerů

aneb Historky z Hitlerovic kuchyně podepsána autorem Arnoštem Goldflamem. Její vznik

ovšem doprovázely problémy. Prvotní plán zrealizovat hru na Malé scéně Mahenova divadla

s režisérkou Jolanou Kubíkovou, která byla oslovena dramaturgy Petrem Štědroněm a Dorou

Víceníkovou se neuskutečnil. Šanci nazkoušet Goldflamovu hru, dostalo tedy HaDivadlo a

režie se uchopila opět Jolana Kubíková. Hru sice nastudovala, ale po neshodách v HaDivadle

soubor opustila a režii kolektivně zpracoval celý tým HaDivadla. Premiéra se uskutečnila

10. listopadu 2007 a kvůli famóznímu úspěchu u diváků měla už 58 repríz.

Hra se skládala ze šesti aktovek, které ukazovaly, jak mohl vypadat běžný život diktá-

tora a tyrana Adolfa Hitlera z pohledu groteskního zpracování. První aktovka je spojena

s Brnem a nechybí v ní narážky na aktuální brněnská témata (brněnské Hlavní nádraží).

Motivy první části hry byly inspirovány maďarským dramaturgem Georgie Taborim a jeho

historky, kdy ho otec jako malého kluka zapomněl na brněnském nádraží. Užití historky

do obsahu Goldflam použil i z důvodu dramaturgického zpracování Tabariho hry s názvem

Mein Kampft, který též vypráví o Adolfu Hitlerovi, poprvé zahrané 6. května 1987 v diva-

dle Akademietheater ve Vídni a v České republice pod názvem Můj boj v Divadle Jiřího

Myrona v Ostravě 19. června 2004.

V první aktovce divák mohl shlédnout samotného malého Taboriho a spojitost s onou

historkou Taboriho, kdy se mladík Hitler náhodně potkal na brněnském nádraží se Stalinem,

kde si chvíli čekání na vlak zpříjemnili diskusí o politických vizích. Druhý obraz se odehrává

za války, kdy se Adolf Hitler přibližoval ke svým ambicím ovládnout svět. V obraze však

nevidíme válku, vyvražďování lidí a fanatické německé nacisty, ale Hitlera v poklidu svého

bytu v trepkách po boku naivní, milující Evy Braunové, která netrefí do obchodu, tudíž

nemůže upéci SS bábovku. Ve třetím obraze byla znázorněna Hitlerova nevěra se sekre-

tářkou Johankou a pokus vytvořit pomocí vůdcovského semene nového ”führera“. Čtvrtá

aktovka ukázala fňukání nad nemožným sexuálním životem Evy Braunové a její kamarádky

a manželky ministra propagandy Josefa Goebelse, Magdy Goebelseové. Zobrazení pátého

obrazu ukazuje recipientovi jak Hitler otrávil lentilkami své dva spojence, kteří se rozhodli

ke kapitulaci. Nacistického politika Hermanna Wilhelmana Göringa a velitele Waffen – SS,

člen doprovodu Adolfa Hitlera a švagr Evy Braunové, Hermann Fegelein. Rozuzlení zá-

věrečné aktovky zachycuje Adolfa Hitlera, coby slavného malíře v Jižní Americe, kde si

užíval klidného stáří ve společnosti mulatky a razil heslo ”Jsem Žid a zdráv!“ za doprovodu

ohňostroje, v tomto případě promítání bombardování německých vojsk.
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Divadelní kritička Kateřina Slámová3 hru v Lidových novinách ohodnotila jako komic-

kou, ovšem bez zásadního sdělení. Otázka je, zdali ve hře o nějaké sdělení šlo? Můžeme dílo

uchopit jako legrační zesměšnění Adolfa Hitlera a jiných ”škůdců z třetí říše“ a ulehčení

jinak vážného tématu. Představení bývá plně obsazeno a bylo režírováno i v televizi Karlem

Fuksou.

Třetí hra z cyklu Proměny 20. století ukázala divákům nenásilně zpracované dílo z

komunistického prostředí podle adaptace Františka Emila Buriana, Pařeniště.

4.3 50. léta, Pařeniště

Režie - Jan Anton Pitinský

Dramaturgie - Vendula Borůvková

Hudba - Petr Hromádka

Scénografie - Petr Rusín

Kostýmy - Zuzana Štefánková

Klavír - Martin Jakubiček

Pohybová spolupráce - Igor Dostálek

Kamera filmových dotáček - Pavel Zgarba

Střih filmových dotáček - Jakub Šmíd

Herecké obsazení

Manželé Hoderovi: Helena Čermáková j.h. a Ján Sédal

Mia Morávková: Jana Plodková

Božena Vítová: Marie Ludvíková

Cilka Večtomová: Petra Bučková (Ilona Baráth)

Emilka Pacovská: Kamila Kalousová

policajtka Fiedlerová: Simona Peková

Arch. Jaromír Nečas: Miloslav Maršálek

Dr. Pavel Fiedler: Cyril Drozda

Rudolf Šatra: Jiří Hájek

3Bartošová, Kateřina. Když se Hitler přezul do papučí, Lidové noviny, 2007, roč. 20, č. 269 (20071119),

č. 17. – 1 fot.
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František Stodola: Marek Pospíchal

Jan Nešvera: Marián Chalány

Karel Bedrna: Miroslav Kumhala

Josef Rumler: Ondřej Jiráček j.h.

Pařízek: Amélie Skovajsovová j.h.

Tolik diskutované Pařeniště od autora Emila Františka Buriana4 aktualizovalo HaDiva-

dlo po 57 letech. Pařeniště je příkladem tématu, které objevilo adekvátní hru, což je jedna

z forem vzniku her v HaDivadle. První zpracování inscenace, která vznikla v 50. letech

reprezentuje cyklus Proměny 20. století v pořadí třetím. Původní Burianova divadelní hra

záměrně připomínala v té době aktuální procesy s doktorkou Miladou Horákovou, která

byla odsouzena k popravě za velezradu spolu s dalšími a to Janem Buchalem nebo Závišem

Kalendrou. Polemika o procesu ovšem byla příliš čerstvá na to, aby byla publikem přijata

a musela být radou KSČ stáhnuta.

V režii Jana Antonína Pitinského a dramaturgii Venduly Borůvkové bylo Pařeniště uve-

deno 14. února 2008 na prkna HaDivadla, ovšem probojovat hru do repertoáru nebylo nijak

snadné. Burianova dcera Kateřina Burianová z počátku zásadně nesouhlasila s uvedením

hry a její dědické právo na otcovu tvorbu bude platné až do roku 2025, takže její rozhodovací

právo bylo na místě. Nakonec byla přesvědčena HaDivadlem a svolila, avšak i přesto byl

první termín premiéry posunut. Obavy o generační pochopení inscenace a předem jistého

zájmu o téma a reakce veřejnosti, se HaDivadlo nebálo.

Dějová linie Pařeniště pojednávala o rozpadu manželského páru zapřisáhlého komunisty

Ing. Hodery a jeho manželky. Intelektuální manželku v jejich bytě navštěvovali přátelé s

podobnou názorovou a hlavně demokratickou ideologií (proto název podle jejich společného

bytu Pařeniště). Pomocí lstí svého manžela skončila se svými kamarády a ”spiklenci KSČ“

u soudu, kde proti nim v závěru hry svědčil Ing. Hoder, včetně proti své ženě.

Inovační prvky ve hře v HaDivadle byly převážně ve scénografii a v propracování cha-

rakterových rysů jednotlivých postav. Texty autora jsou totožné s texty E. F. Buriana z 50.

let, pouze byly zúženy a nehodící se části vyškrtnuty. Politická doba se však změnila. Po

pádu železné opony bylo zcela jasné, že dílo bude vnímáno z jiného pohledu. To znamená,

negativní postava vyšla jako oběť - intelektuální manželka Ing. Hodery. Zato postava bu-

dovatele nového člověka se ukázala ve světle udavače a zrádce – Ing. Hoder. Scénografie

byla jednoduchá, ale výstižná a podepsal se pod ni Tomáš Rusín5. Židle na scéně označené
4Emil František Burian (11. června 1904 – 9. srpna 1959) režisér, dramatik a hudební skladatel, který

se řadí do české meziválečné avantgardy a stal se nepohodlnou postavou za vlády KSČ. Zakladatel Voice

bandu a Divadla D34. V roce 1941 ho gestapo uvěznilo v koncentračním táboře, kde byl zachráněn a svoje

myšlenky zorientoval a stal se členem vlády KSČ. Touto dobou vzniklo jeho dílo Pařeniště.
5Doc. Ing. arch. Tomáš Rusín, architekt, podílí se na realizaci scénografii v HaDivadle.

25



čísly jako při rekonstrukci kriminálního zločinu, byly postaveny na vyvýšeném šedém podiu

ve tvaru krychle. Po první scéně byly přistaveny další židle pro porotce a během inscenace

recipienti sledovali záběry Miese van den Roheovy Vily Tugendhat. Na podlaze byl promí-

tán pravidelný čtverec světla, který se odrážel z osvícené dřevěné konstrukce nad podiem.

Pařeniště odehrálo dvacet repríz, poslední s datem 28. května 2010.

Tato hra vzbudila, jak již bylo očekáváno u diváků i kritiků, velmi rozpačité ovace a

diskuse. Českého dramatika, absolventa JAMU a studenta doktorandského studia drama-

turgie v Brně, Romana Sikoru představení pobouřilo a v Literárních novinách6 inscenaci

označil za dílo podobně černobílé, jako to bylo v době za Emila Františka Buriana. Reakcí

na jeho tvrzení hru obhajoval v Českém rozhlase umělecký šéf Luboš Balák s dramaturgyní

Vendulou Borůvkovou7.

Vzrušení nad inscenací a rozčlenění recipientů do táborů kontroverzního Pařeniště, do-

vedlo k zamyšlení i divadelního kritika Luboše Marečka. Ve své recenzi píše, proč inscenací

napsanou špatným scénářem obhajovat tak prašivou komunistickou agitku. ”Pitinský k ob-

hajobě slabého textu, ve kterém ustrašený straník udá a přivede ke zkáze vlastní ženu, přispěl

škrty a hlavně atmosférou inscenace. Neutíká se k moralizování jednoduchým parodováním

hlavního hrdiny, přeťáplým zveličováním hrůzně zapálených straníků.“ 8 Kladnou stránkou

pro něj bylo scénické provedení a herecký výkon manželů Hoderových, kteří ze hry vytvořili

psychodrama. Celkově hru označuje za formálně mimořádnou inscenaci, umělecky pouta-

vou a pro diváky náročnou. Za odvážnou, ale rozporuplnou byla označena spisovatelem a

redaktorem měsíčníku Host Janem Němcem v časopise Respekt9.

Pařeniště bylo smělým krokem a nebojácným pokusem ze strany divadla, který se po-

staral o řádnou zpětnou vazbu. Ačkoli divácká návštěvnost se řadila mezi slabší a divadelní

hra se mezi historicky nejúspěšnější inscenace HaDivadla nezapíše, diskuzi vzbudila.

V přílohách je uveden také rozhovor s režisérem Janem Antonínem Pitinským z Lidových

novin o Pařeništi ze dne 13. února 2008, tedy dnem před první premiérou s názvem Doba

význam Pařeniště přetavila (viz část rozhovoru v příloze A).10

Označení zdařilé hry si zasloužila čtvrtá hra Indián v Ohrožení (Nová teorie vesmíru),

která mapovala počátek 20. století.

6Sikora, Roman. Z dobrých hodné, z hodných zlé a zpátky, Literární noviny, 2008, roč. 19, č. 9 (20080225),

s. 13. – 1. fot.
7Faltýnek, Vilém. HaDi: Pařeniště splnilo účel – otevírá diskusi. [online ] 2008 [cit. 4. června 2008].

Dostupné z <http://www.radio.cz/cz/rubrika/kultura/hadi-pareniste-splnilo-ucel-otevira-diskusi>.
8Mareček, Luboš. Pařeniště – škvár, nebo thriller?, Mladá fronta Dnes, 2008, roč. 19, č. 52 (20080301),

s. D10. – 2. fot.
9Němec, Jan. O sobě zpívám: HaDivadlo vykročilo inscenací Jsem Kraftwerk! novým směrem, Respekt,

2010, roč. XXI (1. – 7. 10. 2010), s. 61.
10Bartošová, Kateřina. Doba význam Pařeniště přetavila, Lidové noviny, 2008, roč. 21 (20080213), s. 19.

– 1. fot.
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4.4 Počátek Nového věku, Indián v Ohrožení (Nová teorie

vesmíru)

Režie - Jiří Havelka

Hudba - Dominik Renč

Scéna - Dáda Němeček

Kostýmy - Jana Smetanová

Herecké obsazení - Petra Bučková, Cyril Drozda, Marián Chalány, Marie Ludvíková,

Miloslav Maršálek, Jana Plodková, Marek Pospíchal a Miroslav Kumhala

Počátek Nového věku byl věnován inscenaci vytvořené celým divadelním souborem pod

vedením autora a režiséra hry Jiřího Havelky11, s názvem Indián v Ohrožení (Nová teorie

vesmíru). HaDivadlo se pokusilo o nečekané spojení kulturního světa a na první pohled neu-

měleckou fyzikou. Téma vzniklo pomocí dramatické debaty s přihlížením na časové období.

Námět byl rozepsán pouze do bodů, situací a text se proměňoval a doplňoval během zkou-

šení hry. Havelka hru dokončil kuriozně pomocí improvizace a dialogu mezi herci. Premiéra

inscenace byla zahájena 9. ledna 2008.

Svérázný způsob pojetí experimentální inscenace Indián v ohrožení je inspirován Alber-

tem Einsteinem a jeho teorií relativity. Německo-švýcarsko-americký vědec Albert Einstein

v roce 1905 publikoval speciální teorii relativity a roku 1916 ji doplnil o obecnou teorii

relativity. Tím změnil dosavadní chápání fyziky a jeho teorie relativity se stála základem

pro moderní teoretickou fyziku.

Ve hře o novém chápání času, prostoru a gravitace se jako první na scéně představil Cyril

Drozda v roli zapáleného vědce. Vysvětloval Einsteinovy teorie pomocí křídy a velké tabule.

Vedl svůj monolog, do kterého mu vstupovali na jeho dotaz někteří ze šesti pozorovatelů

na židlích okolo něj. Pokusil se také zapojovat publikum. Místy však přednášené téma

mohlo některé recipienty nudit, každopádně představení dovedlo obohatit o již zapomenuté

informace ze školních lavic.

Jakmile jeho přednáška skončila, nastal okamžik ověření teorie v praxi na příkladu šesti

cestujících vlakem. Scéna se změnila, kulisa tabule byla vyměněna na vlakový interiér a

židle figurantů se staly sedačkami. Celé představení ukazovalo jakousi iluzi. Herci museli

být maximálně soustředěni, protože malé přeřeknutí či opoždění nástupu do vlaku by ce-

lou inscenaci pokazilo. Na závěr hry se před diváky zjevil světelný laserový tunel značící

11Jiří Havelka, narozen 1980, absolvent DAMU, režisér, herec a moderátor. Spoluzakladatel Mezinárodního

festivalu dokumentárních filmů v Jihlavě, působící v Divadle na Vinohradech, Divadlo Ypsilon, Na zábradlí

a v Dejvickém divadle.
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vesmírné nekonečno. Charakterové rysy postav nebyly ve hře důležité a každý z herců měl

na hlavě rozcuchanou paruku, nápadně připomínají účes Alberta Einsteina.

Divadelní kritik Lubomír Mareček označil dílo za mimořádně zábavné a hloubavé před-

stavení.12 Líbilo se mu, jak nenásilně Havelka publikum přivede k tomu, jak do Einstei-

nových úvah vstoupilo světlo. Podotýká, že tento výtečný kus zapojí recipientovu před-

stavivost a nutí ho přehodnotit třírozměrný svět. Nebojí se označit inscenaci za divadelní

zázrak, který naplňuje, posunuje i proměňuje bezbřehou imaginaci. Kritička divadelního

dění Markéta Stulírová13 vedla s tvůrci Lubošem Balákem a Janem Havelkou rozhovor,

kde hru definují jako nový myšlenkový experiment, ve kterém je nejdůležitější pohybová

stránka, nikoli herecká, o čemž se však divák po zhlédnutí přesvědčil.

4.5 30. léta, Extase

Režie - Marián Amsler

Dramaturgie - Marie Špalová

Scéna a kostýmy - Martyna Dworakovska

Hudba - Slavo Solovic

Pohybová spolupráce - Júlia Horváthová

Herecké obsazení

Hedy Lamarr: Petra Vajdová

Karel Poláček, Benito Mussolini, Howard Lee, David R. Hughes: Cyril Drozda

Vaverová, Judy Garland, Klapka, Andy Warhol: Vanda Drozdová j.h.

Gustav Machatý, Marlene Dietrich, John Loder: Jiří Hájek j.h.

Jan Stallich, Princ Von S., George Antheil, Lewis Boies, Mike: Marián Chalány

Frau Truda, Maskérka: Marie Ludvíková

Úředník, Gene Markey, Sekretář: Miloslav Maršálek

Adina Mandlová, Marilyn Monde, Andy Warhol: Petra Bučková (Ilona Barath)

Ariberg Mog, Julius Fučík, Fritz Mandl: Marek Pospíchal

12Mareček, Luboš. Z Einsteina vznikl divadelní zázrak. [online] 2008 [cit. 20. ledna 2008.].

Dostupné z <http://kultura.idnes.cz/z-einsteina-vznikl-divadelni-zazrak-d7a/divadlo.asp?c=A080119 897833 divadlo kot>
13Stulírová, Markéta. Indián v ohrožení aneb hra o teorii relativity: Brněnské HaDivadlo uvede novou

inscenaci Jiřího Havelky Indián v ohrožení, Brněnský deník, 2008, 1802-0887, č. 3 (20080104), s. 20. - 1 fot.,

1 fot. na s. 1
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Hugo Haas, Teddie Stauffer, Bill: Tomáš Sýkora/ Jan Grundman

Andy Warhol, Sluha, Číšník, Rekvizitář: Miroslav Kumhala

Hra o nejkrásnější ženě Evropy14, Hedy Lamarr, vznikla ve spolupráci Luboše Baláka a

Mariána Amslera. Tvůrci dokázali protřelým šarmem a důvtipem vytvořit inscenaci, která

nás provedla Hedinými životními avantýrami, které ve své podstatě mapují celé 20. století.

Ve hře herci inscenovali i osobnosti, které herečka ve svém životě potkala nebo spadají

do časového období (Andy Warhol, Judy Garlandová aj.). Autoři také neopomenuli divá-

kům promítat krátkou projekci z jejího prvního filmu Extase (Symfonie lásky) a pokusili se

objasnit zákonitost vědeckého objevu, který fungoval na principu skákání frekvencí v širo-

kém spektru. Dnes díky němu fungují například mobilní telefony nebo Wi-Fi. V roce 1977

za tento vynález bylo Hedy Lamarr uděleno ocenění Rady národních vynálezců. Premiéru

Extase, inscenace o životě hvězdy hollywoodského formátu s číslem 6247 na chodníku slávy

se konala 6. listopadu 2008 a zaznamenala velký divácký úspěch.

V roce 1933 se ze snímku od režiséra Gustava Machatého Extase (Symfonie lásky) stal

revoluční, avšak skandální film, který na Mezinárodním filmovém festivalu v Benátkách

získal v roce 1934 Cenu města Benátek za režii a zároveň byl Vatikánem prohlášen za

nemravný a škodlivý a takřka v celém světě bylo jeho promítání zakázáno15. Důvodem k

obdivu a zatracování tohoto snímku způsobila první nahota v kinematografii hlavní před-

stavitelky Hedy Lamarr, rozené jako Hedwigy Evy Marii Kieslerové. Extase však otevřela

vstupní bránu do filmového průmyslu pro mladičkou, asi devatenáctiletou dívku rakouského

původu.

Divadelní hra Extase byla rozdělena celkem do osmi kapitol. Děj pojednával o vzletech

hvězdné kariéry, kokainových večírcích pražské Bohémy, nabytého blahobytu a vědeckého

úspěchu, který vystřídal tvrdý dopad v podobě depresí, nenávisti ke svému stárnoucímu

tělu, tlumení problémů alkoholem a neustálého adrenalinu získávanému kleptomanskou zá-

vislostí.

Kritický pohled vyrukoval i s označením nejvydařenější hra na půdě tehdejší domovské

divadelní scény a se svérázným zpracováním.16 Velkým pozitivem se stala zejména drama-

turgicky hodnotná látka, která byla provedena zábavnou formou s fakty a prvky historické

váhy a hloubky.17

14Nejkrásnější ženou Evropy byla označena rakouským divadelním režisérem Maxem Reinhardtem Ano-

tace o filmu Extase.
15Dostupné z <http://www.csfd.cz/film/6308-extase/>
16Mareček, Luboš. Jak znovu a nápaditě svlékli Hedy Lamarr. [online] 2009 [cit. 3. ledna 2009.].

Dostupné z <http://www.divadlo.cz/art/clanek.asp?id=18126>.
17Jeřábková, Olga. Extase v HaDivadle. [online] 2008 [cit. 5. listopad 2008.].

Dostupné z <http://www.rozhlas.cz/mozaika/divadlo/ zprava/extase-v-hadivadle–512004>.
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Proměny 20. století nezahálely a po uvedení Extase následovala inscenace Bohnice aneb

Člověče, nezlob se.

4.6 70. léta, Bohnice aneb Člověče, nezlob se

Režie a výprava - Marián Amsler

Dramaturgie - Jan Havlice

Hudba - Mario Buzzi a výběr

Herecké obsazení

Karel Soudek, herec: Martin Siničák

Boris Pytlík, aparátčík: Marián Chalány

Sfinga, lékařka: Kamila Kalousová/Zuzana Kronerová j.h.

Římanský, inženýr: Jan Grundman

Jaroslav Markvart: Cyril Drozda

Věra Kynclová: Simona Peková

Naďa Slámová: Marie Ludvíková

Ljuba Čepová: Petra Bučková

Martina Rovňáková: Petra Vajdová

Petr Kloub: Alexandr Stankov j.h.

Martin Holusek: Roman Blumaier j.h.

Gustáv Husák: Ján Sedal

Fikce založená na konkrétním tématu je ukázkou inscenace Bohnice aneb Člověče, nezlob

se. Uvedena byla v pořadí šestém, s datem premiéry 25. listopadu 2009 a reprezentovala

model atmosféry 70. let. Tato hra se však nesnažila hodnotit dobu jak si můžeme myslet,

ale vyprávěla osudy konkrétních lidí a událostí, které se skutečně staly. Autorství hry je

přiřazeno Luboši Balákovi, který v příběhu vypovídal o společenské náladě a umělecky ji

vložil do prostředí psychiatrické léčebny. Režíroval ji Marián Amsler18.

Podnětem této satirické tragikomedie se stal příběh, který se odehrál v roce 1978, kdy

v čele státu stála Komunistická strana Čech a Moravy. Inspirativní příběh režiséra a herce

18Marián Amsler byl absolventem divadelní dramaturgie a postgraduálního studia v oboru činoherní režie

Vysoké školy múzických umění v Bratislavě. S HaDivadlem spolupracoval od roku 2OO8, kdy byl interním

režisérem. V roce 2010 se v únoru stal, po Luboši Balákovi, uměleckým šéfem HaDivadla.
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Národního divadla v Praze Miroslava Macháčka. Za svůj názor, který se neshodoval s reži-

mem byl odstaven ze své vedoucí funkce v divadle. Zdrcen ze situace a neustálého tlaku z

okolí zapomněl, ačkoli to zní banálně, v obchodě zaplatit kuře a byl tudíž ”uklizen do blá-

zince“. Na tři měsíce se mu stal domovem pavilon 19, což byl výzkumný ústav psychiatrický.

Výzkumný ústav zavedl zcestovalý doktor Nádvorník, který prosazoval léčbu psychoterapií

a doktor Cyril Hëschl v jeho práci pokračoval. V devadesátých letech Miroslav Macháček

napsal publikaci Zápisky z Blázince19, kde popisoval autentické zážitky v ústavu. Odlišnost

příběhu s divadelní hrou je především ve jménech a v počinu, proč byl poslán do psychiat-

rické léčebny. Miroslav Macháček byl v divadelní inscenaci pojmenován jako Karel Soudek,

herec, který podepsal Chartu 77.

Vedle ústřední postavy psychicky labilního Karla Soudka vystupuje další mužská po-

stava Borise Pytlíka, která se stala prototypem agresivního komunistického aparátčíka.

Jejich smýšlení je od základu odlišné a nesdíleli tím pádem ani politickou ideologii. Boris

Pytlík věřil, že strana KSČ je pravda a ztratil sám sebe, svoji osobnost. Naopak racionální

Soudek věřil v sám sebe, pravdu a rozum. To, že se tyhle dvě osoby setkaly v Pavilonu 19 se

stalo příčinou naprostého chaosu. Nevinná diskuze o spartakiádě zapříčinila úplný rozpad

kolektivu. Na scéně se během celého představení střídalo několik osob - pacienti, doktorka,

sestra, zřízenci. Každá postava má své specifické rysy a jinou diagnózu a ucelují celý příběh.

O klienty se ze zdravotního hlediska stará lékařka Sfinga, která prosazovala nové léčebné

metody, které však komunistický systém považoval za nevěrohodné a přežité. Komické vy-

obrazení každodenního dění v blázinci plného sociofobiků, narkomanů, schizofreniků nebo

lidí s hysterickým melancholismem dokázal recipienty pobavit, ale zároveň se zamyslet nad

skutečností, že příběh je založen na skutečné události. Scéna kopíruje klasické nemocniční

zařízení a mundůr zřízenců obsahoval modrou teplákovou soupravu.

Kritika na představení nešetřila chválou, ale vytkla neujasněnost autorsko-dramatického

domyšlení, špatnou gradaci v druhé části představení a rozuzlení konečné pointy.20

Po inscenaci Bohnice aneb Člověče, nezlob se následovala inscenace s podobným kontex-

tem. Ucho, které spojitost s hrou Bohnice aneb Člověče, nezlob se a potvrzení dramaturgické

linie nezapřelo.

4.7 60. léta, Ucho

Režie - Ondřej Elbel

Scénografie - Pavel Borák

19Macháček, Miroslav. Zápisky z blázince, 2008, stran 184, Artur, 978-80-87128-04-6
20Čech, Vladimír. Tragikomedie z normalizačního blázince, KAM příloha, 2010, roč. 16, č. 3, s. 9
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Hudba - Josef Klíč

Herecké obsazení

Anna: Petra Bučková

Ludvík: Martin Siničák

Muž: Cyril Drozda

Inscenace Ucho vznikla v dílně HaDivadla podle adaptace stejnojmenného filmového

snímku od režiséra Jana Procházky ve spolupráci s Karlem Kachyňou v roce 1969. Film

ovšem diváci mohli shlédnout až o několik desítek let později v roce 1990. Důvodem poza-

stavení filmové produkce byla tehdejší politická situace. Tento zakázaný snímek měl vskutku

kvalitní obsazení hlavních hrdinů. Roli stranického úředníka Ludvíka ztvárnil Radoslav Br-

zobohatý po boku Jiřiny Bohdalové v roli jeho manželky Anny.

Filmový snímek HaDivadlo zaujal natolik, že se rozhodlo inscenovat jej na
”
divadelních

prknech“. Autorkou této divadelní hry byla dcera filmového autora Jana Procházková a

režisérem Ondřej Elbel. Tvorba inscenace byla nelehkým úkolem, protože konkurenční film

měl u diváků ohromný ohlas. Ondřej Elbel si nepřál, aby herci napodobovali filmové postavy,

které měli být pouze inspirací. Divadelní text se lišil a představení se mělo stát originálním

zpracováním se stejnou dějovou linií.

Celý děj se odehrával v bytě manželů vysoce postaveného funkcionáře a jeho ženy,

kteří byli sledováni StB - komunistickou státní bezpečností. Napjaté situace plné strachu,

emocí a výbuchů nervů se nesly celým příběhem. V bytě mladého manželského páru byla

nainstalované takzvané ucho. Jednalo se o operativní techniku, díky které komunistická

státní bezpečnost získávala důležité, jinak nedostupné, informace.

”Není to jen politická hříčka. Je to také obraz dvou lidí, kteří se každý jinak a po svém

ohýbají a deformují pod tíhou moci. Vyvstává zde otázka, co je tragédie a co úspěch,“

komentoval dílo Ondřej Elbel.

Scénografie představení podle sestavení Pavla Boráka dokázala ze železné konstrukce

vnutit iluzi plnohodnotného bytu, ve kterém se vše odehrávalo.

Představení dovedlo zamrazit a velká dávka psychodramatu se podílela na reakcích

kritiky, které se vesměs shodovaly, že se tvůrcům dílo zdařilo, převážně herecké výkony

představitelů. Podle divadelního kritika Luboše Marečka se jednalo o zdařilý návrat do

minulosti složité doby a bravurního souzvuku hereckého páru Martina Siničáka a Petry

Bučkové.21 Hodnocení v podobném smyslu nabídla i další kritika.22 Předurčení nesnadného

21Mareček, Luboš. Strhující ucho vyvolává mrazení: Brněnské HaDivadlo zinscenovalo hru podle filmu

Jana Procházky, Mladá fronta Dnes, 2010, roč. 21, č. 6 (20100108), s. B9. – 1 il.
22Kubíčková, Klára. Ucho v orwellovském bezčasí, Mladá fronta Dnes, 2010, 1210-1168, roč. 21, č. 1

(20100102), Magazín Víkend. s. 35. – 1 il.
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úkolu podle Barbory Vackové ve studentském časopise Svět a divadlo se ukázalo ztvárnění

hlavních postav.23 Herecký výkon zhodnotila jako zvládnutý na výbornou.

23Vacková, Barbora. Procházkovo mokré Ucho, Studentský SAD, 2010, č. 1 (2010)
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Kapitola 5

Závěr

Brněnské autorské divadlo studiového typu HaDivadlo původem z Prostějova, dříve známé

pod názvem Hanácké divadlo, traduje svoji existenci už od roku 1974. Za své působení

se stalo veřejně známé a prošlo mnoha zásadními změnami. Po přestěhování z Kotěrova

Národního domu v Prostějově na brněnskou scénu několikrát změnilo působiště. Po krátkém

pobytu v nevyhovujícím Obvodním kulturním středisku (dnes známém jako Šelepka), se

usadilo na dvanáct sezon v nebytových prostorech České pojištovny v Kabinetě múz na

Sukově ulici. Ani toto místo však nenaplnilo očekávání kvalitního zázemí a HaDivadlo se

rozhodlo domovskou scénu vyměnit za bývalé kino v Alfa pasáži na ulici Poštovské. Zde

divadlo působí od roku 2003 dodnes.

Bouřlivé diskuze o změně scény se vedly již od roku 2002. Pod záštitou majitele domu

pana Vladimíra Hrdiny a Magistrátu města Brna se v roce 2003 začalo s rekonstrukcí

podzemních prostor v Alfa pasáži, aby splňovaly evropské normy. Iniciátorem celého procesu

stěhování byl, dnes již bývalý, umělecký šéf divadla Jiří Pokorný. Dohled nad proměnou kina

na divadelní scénu střežili architekti Tomáš Rusín a Ivan Wahla. Přestože byl rozpočet

schválen a přestavba dokončena, stavební komise nepovolila provoz divadla kvůli nesplnění

bezpečnostních předpisů. Kvůli těmto problémům muselo divadlo upustit od plánované

premiéry festivalu Otvírák, a to dokonce čtyřikrát. Divadelní soubor navíc nečekaně opustil

umělecký šéf Jiří Pokorný, což situaci divadla ještě více zkomplikovalo. Oficiální premiéra

se nakonec uskutečnila až 10. ledna 2004.

Po odchodu Jiřího Pokorného se během jedné sezony ve funkci uměleckého šéfa z různých

důvodů vysřídalo hned několik osobností. Tato skutečnost způsobila zhoustnutí atmosféry

v divadelním souboru, což vedlo až k bojkotování inscenací ze strany hereckého týmu. Celá

událost vedla ředitele CEDu Petra Oslzlého k vyhlášení konkurzního řízení na uměleckého

šéfa HaDivadla. Jeho vítězem se stal Luboš Balák s režisérem Ondřejem Elbelem, kteří svojí

divadelní koncepcí nejvíce zaujali odbornou porotu.

Pod vedením Luboše Baláka se podařilo zpacifikovat organizační strukturu. Nová diva-
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delní vize pomohla souboru vybudovat neotřelou identitu a začít tak
”
novou éru“ HaDivala.

Tvůrčí forma se rozdělila do dvou rovin - autorské práce a cult fiction. Divadlo znovu spus-

tilo večery Café ve Studiu. V této době také vznikl cyklus inscenací s dramaturgickou linií

Proměny 20. století, ve kterém tvůrci zmapovali nejdůležitější události za uplynulých sto

let. Tento cyklus je jedním z hlavních témat, kterými se tato práce pomocí analytického

bádání zaobírala.

Cílem a záměrem práce bylo na základě historiografické metody nastínit chronologický

vývoj HaDivadla od jeho počátků v roce 1974. Práce obsahuje stěžejní důvody stěhovaní

divadla do Alfa pasáže v roce 2004 a jeho působení na nové scéně do roku 2009.

Hlavním přínosem je přehledné zmapování historického a dramaturgického fungování

divadla v letech 2004-2009 na zakládě dostupných pramenů a analytický rozbor jednotlivých

inscenací z cyklu Proměny 20. století.
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Kapitola 6

Resumé

Bakalářská práce s názvem Proměny HaDivadla od roku 2004 do roku 2009 mapuje his-

torický vývoj HaDivadla, a to převážně jeho přestěhování z Kabinetu Múz do Alfa pasáže

v Brně. Historiografické pátrání k tématu první části práce byly využity dostupné zdroje

jako například publikace Josefa Kovalčuka, Bylo jich 5 a 1/2: 30 let HaDivadla / I (1974

– 1989). Práce se snaží přiblížit situaci velkých změn, které HaDivadlo po svém přestěho-

vání zažilo včetně krušných začátků, během nich například v podobě stavebních povolení,

radikální rekonstrukce a schválení Magistrátem města Brna. Tato doba byla pro HaDivadlo

stěžejní a nesla s sebou mnoho problémů. Dospění k velké krizi se potvrzovalo neustálými

změnami uměleckých šéfů a neustáleného hereckého týmu až do doby výhry Luboše Baláka

v konkurzním řízení, který dal divadlu novou divadelní koncepci. Práce se zaměřuje i na

toto období, kdy sleduje tvorbu, specifikum a autorství HaDivadla a analyzuje cyklus Pro-

měny 20. století obsahující sedm her s dramaturgickou linií divadla. Především bere zřetel

na informace o vzniku inscenací, tvůrčích postupech autorů a obsahuje kritické zhodno-

cení jednotlivých inscenací. Práce tak přináší především přehledné zmapování historického

a dramaturgického fungovaní divadla v letech 2004-2009, a to na základě zaznamenaných

diskuzí, archivních novinových článků a dostupné literatury.
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Summary

The Bachelor thesis with title Transformations of HaDivadlo from the year 2004 to 2009.

Describes the historical development of HaDivadlo and especially its moving from Kabinet

múz into Alfa pasáž in Brno. To the historiographical research to the theme of the first part

of my thesis were used. Available resources as for example publication by Josef Kovalčuk

Bylo jich 5 a 1/2 : 30 let HaDivadla / I (1974 -1989) the thesis is trying to show the

situation of big changes which HaDivadlo experienced after its moving including severe be-

ginnings during this period in the form of construction, permissions, radical reconstruction

and approval of municipal authorities of city Brno. This period was for the theater funda-

mental and it brought a lot of problems. The crisis was confirmed by continuous changes

of art directors and changes in the team of actors. It changed after Loboš Balák won the

competition for art director and he brought a new theater conception to the theater. The

thesis focuses also on this period hen it follows invention, specification and authorship

of HaDivadlo and analyzes the cycles of changes of 20th century containing seven plays

with dramaturgical features of theater. It especially considers information about the rise of

stagings creative processes of authors ad it contains a critical review of particular stagings.
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Příloha A

Část rozhovoru s Janem

Antonínem Pitinským o inscenaci

Pařeniště

Pro Burianovo Pařeniště jste se rozhodl vy sám?

”
Z cyklu, který zde uvádějí, jsem se rozhodl pro 50. léta. Měl jsem dvacet až třicet her z

tohoto období a z nich jsem pak zvolil Pařeniště.“

Co vás ke hře, která je vnímána jako úlitba režimu a slabé

dílo velkého divadelníka, přitáhlo?

”
Nepatří mezi nejlepší Burianovy hry, ale je dobré brát ji v kontextu cyklu HaDivadla. Mezi

ostatními z 50. let je jednoznačně nejlepší.“

Chtěli jste 50. léta rozkrýt prostřednictvím dobového textu?

”
Přestože byly různé návrhy, jako Ucho a další, rozhodli jsme se nedělat hru, která reflektuje

toto období z odstupu. Jestli je něco v Burianově hře dokonale zaznamenáno, je to bizarní

atmosféra. Připadalo mi pozoruhodné, jak doba význam hry přetavila. Z postav, které byly

napsány negativně, se stali pozitivní hrdinové. Také si myslím, že Pařeniště je kryptohra,

která nenápadně, možná i podprahově vyjadřuje pocity, že to s tou dobou není tak jedno-

značné. K tomu mě vedla jednak skutečnost, že Burian vytvořil mnoho dobové omáčky před

hrou, jako úryvky z procesů v rozsahu deseti stran a podobně. A pak i fakt, že dal nezvykle

velký prostor negativním postavám, aby z hlediska podnikatele, intelektuálky z 30. let nebo
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šikanovaného básníka obhájily svoji pravdu ve vášnivých monolozích. Mají větší prostor než

hlavní hrdina, profesor Hoder, který jde udat vlastní ženu.“

Eva Šormová, autorka studie o Pařeništi, mluví také o sym-

patických rysech záporných postav. Připomíná ale i Burianův

pokyn hercům, aby je hráli jako karikatury.

”
Nevím, jestli měl Burian na úpravy čas, protože hru dost brzy zakázali. Nejde mi ale o to,

proměnit Pařeniště v antikomunistickou hru, dělám ji, jako bych dělal Ibsena. Jen myslím,

že je na ní hodně podezřelých věcí. Například závěr, který je úplně paskvilně napsaný,

ten se mi moc líbí. Dva debilové, společně se třetím, nebezpečným mládežnickým básníkem

Stodolou, jsou vítězové hry v perfidní finální scéně. Jeden koktá, druhý je uklízeč, který

si zpívá vulgární operetu. Končí to ve zvláštním balábile. To nemohl neudělat schválně.

Nemohl tyhle dementní šašky dát jen tak do finále hry. Zajímavé je, že herci, kteří se o

Pařeniště dříve nezajímali, řekli po přečtení shodně, že jde o antikomunistickou hru. To mě

překvapilo. Pochopitelně ale víme o tom, že i naše delikátní zpracování je riskantní.“

Šlo vám o to, ukázat bídu 50. let i zachováním textu, kde po-

stavy jsou ideologickými hlásnými troubami? Nebo jste upra-

vovali?

”
Ne, text se nezměnil, jen se jej snažíme hrát obnaženě. Vyškrtli jsme jen první scénu a

nahradili ji vizí ve vile Tugendhat. Hudebně i kostýmově je to současné, nezesilovali jsme

žádné prvky, abychom dostali výklad 50. let. Věříme, že přirozeně vytane. Pařeniště ale není

jen tendenční. Ohromující se mi zdá, jak jsou tam zapsané vášně mezi Hoderovými. Zvláště

poté, co jsem se dozvěděl, jaký má hra osobní náboj, vycházející ze vztahu Buriana s jeho

druhou ženou. Jsou v ní i jemné medikamenty čechovovského střihu. Kupříkladu nečekaně

padnoucí replika: “Svítíme tolika lampami.
”

Mně se ta hra v určitém smyslu moc líbí.“

Text tedy zůstal nerozšířený?

”
Ano. Bylo by snadné to udělat, vždyť to je tak košaté téma. Máme přidaný seznam věcí,

které měla Horáková u sebe, když byla zatčena, ale to divák bude vnímat v překvapivé

souvislosti.“
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O Burianovi samotném jste vypovídat nechtěli?

”
Samozřejmě jsme o tom mluvili, ale netroufl bych si, to mi nepřísluší. Nemohu soudit

nejstatečnějšího českého divadelníka, který ještě v roce 1940 uváděl Manon Lescaut. Bylo

to triumfální období české statečnosti, než odešel do koncentráku. Spíš se kloním k názoru,

že i když Pařeniště bylo selhání, měl na ně právo.“

Objeví se v inscenaci i ohlas Burianovy teoretické či režijní

práce?

”
První scénu jsme zkoušeli jako dryáčnický voiceband. Možná s tím neumím zacházet, ale

po čase mi připadalo, že to je muzeální forma. Zajímavé bylo, že jsme jako voiceband udělali

realistickou scénu. Máme ji nacvičenou, ale asi v inscenaci nebude.“

BARTOŠOVÁ, Kateřina. Doba význam Pařeniště přetavila, Lidové noviny, 2008, roč. 21 (20080213), s.

19. – 1. fot.
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Příloha B

Úryvek ze zamyšlení Milana

Uhdeho o HaDivadle

Klec vyšla hledat ptáka

”
. . . Nastala obtíž nikoli se zrodem, ale se zánikem. Nedávno jsem na ni narazil při výběrovém jednání o

nového uměleckého šéfa HaDivadla, tělesa se skvělou tradicí. Měl jsem za to, že je chráněno před hlubší krizí.

Mýlil jsem se. Krize se dostavila. Tak už to chodí. Část souboru i se šéfem odešla, zbytek se postavil proti nově

jmenovanému šéfovi – a při hledání dalšího se ukázalo, že na tradici HaDivadla spočívající v zobrazování

osudů outsiderů v soudobém světě nehodlá prakticky žádný z nejvážnějších uchazečů navázat. Normální by

bylo, aby mrtvé divadlo zaniklo a zrodilo se nové. Jenže to není tak jednoduché. Sezona neskončila, dotace

je do konce června přiřčena HaDivadl, a tak nový soubor začne pod starým názvem. Kdoví, zda pod ním

nebude pracovat i nadále. Nejsem znalec praktických podmínek divadelní existence a nevím, jaké komplikace

mohou vyvstat v očích zastupitelstva, až bude o věci hlasovat. Jelikož však nejde o divadlo kamenné, řešení

se doufám najde. . .“

UHDE, Milan. Klec vyšla hledat ptáka, Divadelní noviny, 2005, roč. 14, č. 7(20050405), s. 3. – 1. fot. –

1210-471X
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Příloha C

Část rozhovoru s Vladimírem

Hrdinou o přestěhování HaDivadla

do Alfa pasáže

Hrdina: Divadlo bude dobrým nástupcem kina

”
. . . Aspekt zábavy v multifunkčním Alfa paláci dlouho plnil biograf. Byla tady taneční kavárna s barem.

Nabízeli mi zřídit kasino či squash. Dům má nejen ekonomický, ale taky kulturněhistorický rozměr. Kino

už nemůže konkurovat multiplexům. Divadlo bylo jeho nejlepším nástupcem. Dědeček chodil do divadla rád,

i proto jsem návrh přijal. . . HaDivadlo má smlouvu na deset let. Střed města je pořád trochu bez života.

Divadlo přitáhne lidi. Chci nyní opravovat zejména vnitřní architekturu. Mým snem je, aby Alfa pasáž byla

veřejnosti přístupná po celý den i noc.“

MAREČEK, Luboš. Kulturní mapa Brna se proměnila: Program Babylonu se stěhuje do kina Kapitol,

HaDivadlo jde do Alfy, ožil i Kabinet múz, Mladá fronta Dnes, 2003, roč. 14, č. 276 (20031126), s. C/4. – 1.

il.

46



Příloha D

Část rozhovoru s Petrem Oslzlým

o krizi v HaDivadle

Petr Oslzlý o krizi v HaDivadle

”
. . . Samozřejmě, že přebírám svůj díl spoluzodpovědnosti za dočasnou krizi v personálních otázkách. Vnitřní

struktura HaDivadla mi však nedovoluje nějaké věci zde měnit. Situaci ale řeším, a tak se postupuje v každém

podniku, nejenom uměleckém. . .“

Petr Oslzlý o nedorozumění Jiřího Pokorného a souboru

”
. . . Vidím dva důvody. Pokorný přetahoval do pražského Divadla Na zábradlí, kde nyní působí, stěžejní

herce HaDivadla. Druhým důvodem byla inscenace Hrdinové, která se nezdařila. Valéria Schulzová se posléze

dohodla s Jiřím Pokorným na předčasném rozvázání pracovní smlouvy. . .“

OSLZLÝ Petr, MAREČEK, Luboš. Petr Oslzlý: Krize v HaDivadle byla dočasná, přichází oživení, Mladá

Fronta Dnes, 2004, roč. 15, č. 109, s. C/6. – 1. fot. – 1210-1168, 20040511
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Příloha E

Osobní rozhovor s dramaturgem

HaDivadla Janem Havlicem

Co přesně znamená dramaturgie témat, jak hry v HaDivadle

vznikají?

”
HaDivadlo je možné definovat jako divadlo studiového typu. Jeho tvůrci divadlo vnímají jako společenskou

instituci, která reflektuje žitou společenskou zkušenost a vřazuje ji do hlubších souvislostí – čehož se chápe

uměleckými prostředky. Prvním předpokladem dramaturgické volby je pro nás nějaké konkrétní téma a potřeba

jej právě teď a tady sdělit. Pak řešíme, existuje-li k tomuto tématu adekvátní divadelní hra či jiný text

(román, novela, povídka), jež je možno dramatizovat, či úplně na první pohled nedivadelní struktura (noviny,

internet,. . . ).“

Jak byste zhodnotil ”éru Luboše Baláka“ a jaká s ním byla

spolupráce?

”
Luboši Balákovi se nesporně podařilo stabilizovat situaci v HaDivadle, která byla personálně i umělecky

rozkolísána řadou vlivů (přesun z Kabinetu Múz, odchod uměleckého šéfa Jiřího Pokorného, odchod větší

části generačně mladších členů souboru a další). Přestože je možné z vnějšího pohledu kritizovat konkrétní

umělecké neúspěchy, jeho působení bylo poznamenáno řadou provozních a jiných překážek, které by v nor-

málně fungujícím divadle vůbec nevznikly, a z toho hlediska je třeba na celé pětileté období jeho šéfování

souboru HaDivadla nahlížet. V roce 2007 přijal do angažmá režiséra Mariána Amslera, ve spolupráci se

kterým vytvořili řadu pozoruhodných inscenací. Nejzřetelnější dramaturgickou linií se v této době stal cyklus

Proměny 20. století s ambicí divadelními prostředky zreflektovat jednotlivé dekády uplynulého věku. V rámci

tohoto cyklu vzniklo několik skutečně objevných inscenací, např. Extase nebo Indián v ohrožení. V rámci

svého působení v HaDivadle uváděl Luboš Balák, jakožto dramatik, své autorské inscenace, někdy rozporu-

plně přijímané, ovšem pokračující v tradici autorského a dramaturgicky experimentujícího divadla studiového

typu.“
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Jaké změny mohou diváci po odchodu Luboše Baláka očeká-

vat? Jakým směrem se bude HaDivadlo nyní ubírat? (nový

tým, nová divadelní koncepce. . . )

”
Nyní probíhající 36. sezóna HaDivadla 2010/2011 je první sezónou zcela připravenou novým uměleckým

šéfem Mariánem Amslerem a dramaturgem Janem Havlicem (v angažmá od září 2009). Z dramaturgického

plánu jasně vyplývá tendence uměleckého programu HaDivadla zaměřená na uvádění současné světové (v

české premiéře Holubi Davida Gieselmanna) i české (ve světové premiéře Jsem Kraftwerk! Viliama Klimáčka)

dramatiky, iniciování vzniku autorských projektů (Gagarin Jána Sedala, Studie Odyssea režijního tandemu

SKUTR) na základě nějakého konkrétního tématu (v tomto případě studie současného člověka na cestě,

člověka unikajícího, zmateného, hledajícího). Do této koncepce zapadá i experiment “rodinného představení
”

Huckleberry Finn na motivy knihy Marka Twaina, čímž se HaDivadlo programově snaží vytvořit alternativu

většinou pokleslé produkci kulturních pořadů pro dospívající a usiluje dokázat, že i současným divadelním

jazykem je možné vyprávět příběhy nejmladší generaci. Programovou vizí HaDivadla je tedy v tuto chvíli

záměrné vymanění se z proudu divadel (ať už tzv. kamenných, či tzv. alternativních, navíc takové rozdělení

je v roce 2010 faktickým přežitkem a s realitou divadelní praxe má už málo společného), která se chovají

“produkčně
”
, tedy každé podle své velikosti, předpokládanému diváckému zaměření a vlastním možnostem a

schopnostem odpovídajícím způsobem produkujícím inscenace bez ohledu na jejich společenský dopad, která

se obecně a povšechně snaží plnit “objednávku doby
”
. Tato troufalá ambice nalézá své konkrétní naplnění

v dramaturgickém důrazu na téma, sdělení, společenskou reflexi, v zapojení do divadelního širší evropský

kontext, v soustředění na konsekventní práci a růst hereckého souboru a samozřejmě ve vědomí možnosti

naplnění potenciálu kreativity lidské společnosti a potřeby takového usilování.“

Spolupracoval jste na cyklu Proměny 20. století, které před-

stavení bylo ze všech hledisek nejvíce náročné?

”
V rámci cyklu Proměny 20. století jsem dramaturgicky spolupracoval na inscenaci Bohnice aneb Člověče,

nezlob se a Ucho. Vzhledem k tomu, že text Ucha byl dobře připraven pro jeviště (úpravu filmového scé-

náře Jana Procházky vytvořila jeho dcera Lenka Procházková), náročnější na přípravu se jeví jednoznačně

Bohnice, kde ve spolupráci s autorem Lubošem Balákem a režisérem Mariánem Amslerem procházel scénář

několika úpravami (v rovině dotvoření scénického jednání některých postav a scénosledu).“

Dříve jste spolupracoval se studiem Marta, byl pro Vás odchod

přínosem?

”
Tvorba ve Studiu Marta je součástí studijního plánu posledního ročníku studia všech činoherních oborů

Divadelní fakulty JAMU a je tedy vázána na jeden akademický rok, tedy jednu “sezónu
”

této scény Diva-

delní fakulty, a i když provoz je zde fakticky provozem běžného divadla, nedá se s prací v profesionálním

divadle příliš porovnávat – povaha Marty je zaměřena na prověření jistých praktických (ve svém důsledku i

teoretických) dovedností a tedy důraz na samotné dílo je samozřejmě nižší.“
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Jan Havlice

Narodil se 28. května 1985 v Ústí nad Labem. V době studia na Gymnáziu dr. Václava Šmejkala v Ústí nad

Labem byl silně ovlivněn Činoherním studiem. Po maturitě vystudoval bakalářský studijní obor divadelní

dramaturgie v Ateliéru režie a dramaturgie prof. Petra Oslzlého a doc. Ivo Krobota na Divadelní fakultě

JAMU v Brně, kde dosud pokračuje v navazujícím magisterském studiu stejného oboru. Od roku 2009 je

dramaturgem HaDivadla. Žije v Brně.
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